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Résumés

Abstract

The Astronomicon libri of Basinio da Parma is the first Latin astronomical poem written during the Italian humanism movement. According to the information we possess, Basinio composed the poem at the Malatestian court in 1455. It is usually believed that the work is nothing more than an “imitation” of Aratus’s Phaenomena or Hyginus’s De astronomia, and that it lacks real scientific competence in the astronomical and astrological fields. This article, however, aims to present a brief analysis of the poem by examining the results that have emerged through the preparation of its new critical edition. In particular, thanks to both the recognition of a new Basinio autograph and the Greek glosses inserted therein, this article will show how Cleomedes’s Greek astronomical treatise, Μετέωρα (Caelestia), can be considered the main source of Basinio’s Astronomicon libri.


Keywords:

	Basinio da Parma, 
	Cleomedes, 
	Italian Humanism, 
	Didactic Poetry, 
	Sigismondo Malatesta, 
	Malatestian Court



Résumé

L’Astronomicon libri de Basinio da Parma est le premier poème astronomique latin écrit durant le mouvement humaniste italien. D’après les informations dont nous disposons, Basinio a composé ce poème à la cour malatestienne en 1455. Il est généralement admis que cette oeuvre n’est rien de plus qu’une « imitation » des Phænomena d’Aratus ou du De astronomia d’Hygin et qu’elle est dépourvue de véritable valeur scientifique dans le domaine de l’astronomie et de l’astrologie. Néanmoins, cet article cherche à présenter une brève analyse de ce poème en examinant les résultats ayant émergé au cours de la préparation d’une nouvelle édition critique. Grâce à l’authentification d’un nouveau manuscrit autographe de Basinio et aux gloses grecques qui s’y trouvent, cet article montre comment le traité astronomique grec de Cléomède, Μετέωρα (Caelestia), peut être considéré comme la source principale de l’Astronomicon libri de Basinio.
Parties annexes
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